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Házasságkötések

2025. 03. 28.

Hattingerné Diera Katalin 
és Hattinger Szabolcs

2025. 03. 12. 

Berki Fanni Dorina
és Hau Kristóf

Sváb beszélgetés a Német Nemzetiségi Önkormányzattal 
Helyszín: Tájház

Május 8. 17:00

A Pilisi Len Díj ünnepélyes átadása
Helyszín: Pilisi Len Látogatóközpont

Május 9. 13:00

Nagyszénás túra a Túraszakosztály szervezésében ezzel 
párhuzamosan hagyományőrző főzés a Nyugdíjas Egyesü-
lettel reggeltől a Tájházban. A túra a focipályától indul és a 
Tájházhoz érkezik.

Május 10. 09:00

Első áldozás 
Helyszín: Templom

Május 10. 10:00

Sváb polgármesterek találkozója – kerekasztal-beszélgetés
Helyszín: Aula

Május 15. 17:00

Családi nap – Familientag az iskola szervezésében  
(részletek cikkünkben)
Helyszín: Fő tér

Május 17. 16:00

Hütten Gaudi – Batyus bál a Pilisszentiváni Német 
Nemzetiségi Tánccsoport szervezésében, zenél  
a Die Mondschein Kapelle
Helyszín: Aula

Május 24. 20:00

Nyitott szertárkapuk és gyereknap a Pilisszentiváni  
Tűzoltóegyesület szervezésében.  
Látványos bemutatók: 11:00, 14:00, 15:00. 
Helyszín: Tűzoltó szertár

Május 25. 10:00-16:00

Májusfadöntés a Német Nemzetiségi Önkormányzat  
szervezésében. A pontos időpont az NNÖ Facebook  
oldalán lesz elérhető. 
Helyszín: Fő tér

Május 30.

Gyereknap a Nagycsaládos Egyesület szervezésében,  
állatsimogatóval, focikupával és ingyenes ugrálóvárral.
Helyszín: Focipálya 

Május 31. 10:00

Sváb főzőtanfolyam, közkívánatra ismét rétes-nyújtás.
Jelentkezni lehet a dsvsanktiwan@gmail.com címen ill.  
a 06 70 686 9004 számon. A terem mérete miatt az első  
15 jelentkezőt tudjuk fogadni.
Helyszín: Tájház

Május 31. 08:30

A Danubia zenekar anyák napi koncertje  
Helyszín: Aula

Május 4. 16:00

PROGRAMAJÁNLÓ

Karácsony Izabella
Stocker Gergő

2025.03.19.Stocker Zente

Megszülettek

 

2025. 03. 18.
Wippelhauser Zoltán (43)

2025. 04. 11.
Ziegler Ágota (72)

2025. 03. 30.
Csomós Imréné (90)

 2025. 04. 11.

Ádám Lajosné 
sz. Rádler Róza (91)

2025. 04. 10.
Taller György (69)

2025. 04. 17. 
Szücs István (78)

Nyugodjanak békében!Nyugodjanak békében!

Isten hozott!Isten hozott!

Sok boldogságot!Sok boldogságot!

Gyászhírek



A településvezetők a magyarországi német községek és vá-
rosok jelenéről és jövőjéről fognak beszélgetni, a kerekasztal 
beszélgetésre minden érdeklődőt szeretettel várnak 2025. 
május 15-én 17:30-tól az Aulában. Az beszélgetésben részt 
vesz Kolonics Péterné, Csolnok polgármestere; German 
József, Berkenye polgármestere; Szalonna Zoltán, Véménd 
polgármestere és Steigervald Zsolt, Bánd polgármestere.  A 
beszélgetést Gallai Gergely, nemzetiségi szakértő moderálja. 

Meghívó: Sváb polgármesterek 
találkoznak Pilisszentivánon 

Idén is várja az Önkormányzat az ajánlásokat a Tiszta 
Falu, Boldog Falu díjra. Bárki ajánlhatja szomszédja, is-
merőse, utcabelije vagy akár saját ingatlanát is, ha úgy véli, 
az megfelel a feltételeknek. A díj feltételeit önkormányzati 
rendelet szabályozza. Tájékozódni a www.pilisszentivan.hu 
oldalon lehet, a Dokumentumok/Rendeletek 14/2023. 
(X.10.) menüpont alatt.

Ajánlólapok személyesen kérhetők a hivatal ügyfélszolgála-
tán, vagy letölthetők a www.pilisszentivan.hu/dokumentumok/ 
nyomtatványok oldalról.

Az ajánlásokat papír alapon vagy elektronikusan is be lehet 
küldeni a következő e-mail-címre: hivatal@pilisszentivan.hu.

Az ajánlások benyújtási határideje: 2025. május 15.
A díjakat a Napforduló rendezvénysorozat keretében 

adjuk át, június 20-án.

Tiszta falu, boldog falu

A busz 2025. május 27-én 09:00 és 14:00 között áll majd 
a Polgármesteri Hivatal előtt (Szabadság út 85.) és májustól 
rendszeresen, minden hónap 3. keddjén érkezik.  A mobil 
ügyfélszolgálaton többek között a következő ügyek intéz-
hetőek: személyazonosító okmányok; lakcímigazolvány; 
lakcímváltozás bejelentése; diákigazolvány; DÁP regisztráció. 
Illetékfizetésre csak kártyával lesz lehetőség.

Rendszeresen jön a kormányablak busz

A CBA előtt három parkolóhelyet alakít ki az Önkormány-
zat, azért, hogy az iskolásokat szállító szülők pár pillanatra 
- egy puszi és rövid búcsúzkodás idejére - meg tudjanak állni 
az autóikkal. A megállóhelyekhez a CBA szervízútján lehet 
behajtani és ezen az úton (Piliscsaba irányában) lehet őket 
elhagyni. A Szabadság út szervízútjának ez a rövid szakasza 
egyirányú lett. A rendszer a tanév végéig egyelőre próba 
jelleggel működik.

Májustól működnek 
a “Kuss und Tschüss” parkolók
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Richolm Erik, polgármester napirend előtt ismertette 
a Versenyképes Járások Program keretében benyújtott 
fejlesztési igényeket. Idén az önkormányzatok helyi iparűzési 
adó többletét (tehát a 2024-ben és a 2025-ben beszedett 
összeg közötti pozitív különbséget) az államnak kell utalniuk 
és a járások települései együtt, közös projektekre pályázhat-
ják meg az így összegyűlt pénzeket. A Pilisvörösvári járás  
250 millió forintra pályázhat majd. A környékbeli polgár-
mesterek három lehetséges pályázatot állítottak össze:

Az “Élhető Pilisvörösvári járás” program keretében  
Pilisszentiván 27 millió forint értékben vásárolhatna 
egy összekerék meghajtású, billenthető, duplafülkés 
kisteherautót.
„Járási egészségügyi és helyi infrastruktúra fejlesztés” 
program keretében a járás települései 5-5 millió forinttal 
támogatnák a pilisvörösvári szakrendelő felújítását, illetve 
Pilisszentiván út és járda felújításokra valamint egy új út 
tervezésére költhetne. 
A Pilisvörösvár tulajdonában álló Balatonfenyvesi üdülő 
felújításának 1. üteme. 

Április 30-án, a Pilisvörösvári Járási Fejlesztési Fórumon 
döntenek a környékbeli polgármesterek arról, hogy melyik 
programot javasolják megvalósításra. Pilisszentiván képvi-
selő-testülete mindhárom programot támogatta. 

A napirend előtt szó volt még a főút útburkolatának 
rossz állapotáról, a polgármester személyes bejárásra invitálta 
a Magyar Közút Pest Vármegyei igazgatóját, melyre május 
közepén kerül sor.

Szó volt a közterület-használati engedélyek felülvizs-
gálatáról is. Így került szóba többi helyi vállalkozó, akik 
a közterület-felügyelő felmérése alapján a szerződésükben 
szereplő terület sokszorosát használják vagy engedély nélkül 
használják a közterületet. A képviselő-testület úgy döntött, 
hogy 600 Ft/négyzetméter/hó áron ad nekik közterület- 

használati engedélyt.  A testület egyetértett abban, hogy 
minden közterületet használó helyi vállalkozó esetében 
rendszeresen ellenőrizni kell, hogy a szerződésben megha-
tározott méretű területet használják-e. 

Telek eladásról és vásárlásról is döntöttek a képviselők. 
A Zsíroshegyi dűlőben található 2240/2 helyrajzi számú, 
önkormányzati telek melletti 2239 helyrajzi számú telekre 
tesz 2 millió forintos vételi ajánlatot az Önkormányzat.  
A két telek egyesítésével, egy 1500 négyzetméternél nagyobb 
terület jönne létre, melynek beépíthetősége 3%. 

A korábban meghirdetett, Szénbánya dűlőben található, 
2408/2 helyrajzi számú külterületi önkormányzati telekre 
vételi ajánlat érkezett az egyik szomszédtól. Az ingatlant az 
Önkormányzat 4,5 millió forintért értékesíti. 

Új gumiburkolatot kap az Óvoda gyalogos járdája.  
A meredek szakaszon a rakott gumilapok állapota jelentősen 
megromlott, ezért a képviselők öntött gumiburkolat kiépítése 
mellett döntöttek. A kivitelezésre a Strabag Kft. 1,2 millió 
forintos árajánlatát fogadták el. 

A képviselők nem támogatták két vállalkozó ked-
vezményes behajtási engedéllyel kapcsolatos kérelmét.  
Az Önkormányzat az év elejétől újra kérhet behajtási díjat 
a 3,5 tonnánál nehezebb járműveket használóktól az olyan 
utakra, ahol súlykorlátozás van érvényben.

Gyerekprogramok támogatása mellett döntött a tes-
tület. Az Önkormányzat 250.000 Ft-al támogatja a Joker 
Dance tánccsoport külföldi táncversenyen való részvételét 
és 70.000 Ft+ÁFA támogatást ad az általános iskola által 
szervezett buszos kirándulásra, melyet a Családi Nap verse-
nyeinek győztes csapata kap majd (Részletek az eseményről 
szóló cikkünkben).

13 napirendi pontról tárgyaltak és szavaztak a képviselők április 28-án. Szokás szerint itt  
a legfontosabb döntéseket emeljük ki, a jegyzőkönyv a www.pilisszentivan.hu oldalon olvasható.

Áprilisban is ülésezett a képviselő-testület

Bárdi Bálint
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A tavasz a megújulás évszaka, ennek jegyében 
községünkben is a takarítás, a rendrakás, a 
felújítás volt a fő feladat márciusban és április-
ban. Richolm Erik polgármesterrel az elvégzett 
munkákról beszélgettünk és egy kicsit előrete-
kintünk a nyári programokra.

Kovács Veronika

Április 5-én, „Egy délelőtt Szentivánért” elnevezéssel 
falutakarításra invitálta az Önkormányzat a lakókat. 
Sikeres volt ez az akció?

Szerintem nagyon jól sikerült és ezúton is szeretném 
megköszönni mindenkinek, aki eljött és segített, hogy 
Szentiván még tisztább, szebb legyen. Sokan csatlakoztak 
hozzánk, szinte minden egyesület, helyi civil csoport részt 
vett a takarításon. Újdonságként pedig a résztvevőket egy 
kis zsíroskenyerezésre invitáltuk a Tájházba, ami jó zárása 
volt a délelőttnek.

A tavaszi esők és az egyre több napsütés miatt a község-
gazdálkodás munkatársai a takarítás után sem dőlhetnek 
hátra...

Valóban a kapacitásuk nagy részét a zöld felületek rendbe-
tétele teszi ki, rengeteg munka merül fel ezzel kapcsolatban, 
de szükséges ahhoz, hogy rendezett legyen a falu. Kérem a 
lakókat, ahogy az eddigiekben, úgy ezentúl is ügyeljenek a 
portájuk körüli rendre.

Nemcsak a zöld felületek szépülnek, de a ravatalozó és 
a kereszt környéke is megújult húsvétra.

A temetőben a ravatalozó melletti rész hosszú évek óta 
gazos volt, szerettük volna méltóvá tenni az emlékezéshez.  
Az elszáradt növényeket pótoltuk oszlopos ciprussal, tiszafával 
és meténggel. Szintén felújítottuk a Genthermmel szemben 
lévő keresztet is. Az évek során az oda ültetett tuják nagyra 
nőttek, elnyomták a keresztet, ráadásul az ágak kilógtak 
az útra, a parkolóra, és az Akácfa utcában veszélyessé vált 
a közlekedés. Most biztonságos és szép lett a környezet, 
remélem, hamarosan megnőnek a növények is.

Az idei tavasz sok kerekasztal-beszélgetést is hozott...
Valóban több egyeztetésen vagyunk túl. A kormány ver-

senyképes járások néven hirdetett programot, így alakult 
egy fórum, ahol a járás polgármesterei tárgyalják meg az 
esetleges fejlesztéseket, illetve javaslatot tesznek fejlesztési 
célokra. Emiatt elég sűrűn találkozunk a polgármesterekkel, 
hogy a településeink versenyképességét növeljük. Szentiván 
vonatkozásában a Községgazdálkodás számára szeretnénk 
ebből a keretből egy teherautót venni, illetve egyéb fejlesz-
tésekre is pályázunk.

Az egyeztetéseknek még nincs vége. Alakult Szentivánon 
egy kerekasztal a gyerekek érdekében.

Az iskolával, óvodával, a védőnőkkel és az alpolgármester 
asszonnyal hoztuk létre ezt a kezdeményezést. Manapság a 
gyerekek sok időt töltenek a képernyő előtt, ezért szeretnénk 
más alternatívákat adni, ösztönözni a szülőket arra, hogy 
csökkentsék a képernyőidőt.

Néhány sváb település nemzetiségi származású polgár-
mesterei is találkoztak márciusban. Mit lehet erről tudni?

A Tatai Német Nemzetiségi Múzeum néhány héttel ezelőtt 
rendezte ezt a beszélgetést, amelyen öt polgármester vett 
részt: a tarjáni, a szári, a nyergesújfalui és a vértessomlói 
polgármester mellett én is meghívást kaptam. A beszélgetést 
Gallai Gregor, nemzetiségpolitikai szakértő vezette. Érdekes 
volt, jó volt megosztani a tapasztalatokat, sok aktuális kérdést, 
javaslatot átbeszéltünk. A második beszélgetés helyszíne Pi-
lisszentiván lesz, május 15-én, 17.30-kor az aulában, amire 
ezúton is várunk mindenkit.

A legutóbbi lapszámban írtunk a költségvetésről, amiből 
egyértelműen kiderült, hogy a megváltozott szabályok 
miatt a pályázati forrásokra nagy szükségük van a tele-
püléseknek.

Meg is ragadunk minden alkalmat. A Facebookon talán 
már láthatták az olvasók, hogy tavaly közel 5,2 millió forin-
tot nyertünk egy vis maior pályázaton. A saját pénzünkből 
tavaly ősszel megfinanszíroztuk az Óvoda utca, Petőfi és 
Fenyves utcák által határolt területen az árok helyreállítását, 
de a vis maior forrásnak köszönhetően egy része befolyt az 
összegnek, ami a tartalékot növeli. Ezenkívül a Budakörnyéki 
Leader Egyesületnek is volt egy közgyűlése nemrégiben, ahol 
felhívták a figyelmünket a nyár folyamán várható pályázati 
kiírásokra. Ezeken szintén szeretnénk indulni, a közösségi 
terek felújítását céloznánk meg.

Május után pedig mindjárt itt a június: vagyis június 
20-21., a Napforduló fesztivál. Hogy áll a szervezés?

Nagyon jól állunk, köszönhető Ugronné Gaal Borbálának 
is, aki február közepe óta dolgozik nálunk művelődésszerve-
zőként. (Bori bemutatkozása a 13. oldalon olvasható - a szerk.) 
Sok technikai egyeztetés még hátravan ugyan, de az összes 
fellépővel leszerződtünk. Pénteken a Hashtag Party Band lép 
fel, szombaton pedig a Firkin koncertezik. A gyerekeknek 
pedig a Szélforgó zenekar játszik majd. A hagyományokat 
követjük idén is, de lesz néhány újítás. Az egyik ilyen, hogy 
szombaton a menet előtt a Tájházban a gyerekek szélforgókat 
készíthetnek, utalva a gyerekkoncertre. Készülünk egyéb 
meglepetéssel is, de az egyelőre legyen még titok.

Fontos a párbeszéd minden területen
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Am 24. April um 17:24 Uhr begann die Gedenkfeier zum 301. Jahrestag der 
Unterzeichnung unseres Ansiedlungsvertrags (wegen des Gewitters) auf der 
Terrasse im Hof des Heimatmuseums. Der anschließend eröffneten Fotoausstellung 
mit dem Titel „Blickpunkt” konnte das Wetter aber nicht schaden.

BLICKPUNKT

Der Titel der Ausstellung lautete „Blickpunkt − 
Fotografieren wir uns!” Blickpunkt bedeutet einerseits 
einen Punkt, auf den von allen geblickt wird, andererseits 
einen Punkt, von dem aus geblickt wird. Dementsprechend 
wird das Leben der Ungarndeutschen aus unterschiedlichen 
Blickwinkeln betrachtet, bzw. es werden unterschiedliche 
Sachen ins Rampenlicht gestellt, wie Vergangenheit und 
Gegenwart, oder Alltage und Festtage. Es ist überhaupt 
nicht egal, wie eine Aufnahme gemacht wird.

Das Ungarndeutsche Kultur- und Informationszentrum 
und Bibliothek schreibt seit 2008 jedes Jahr den 
Fotowettbewerb „Blickpunkt“ aus. Eingesandt werden 
können zeitgenössische Fotos, Archivbilder oder auch 
Postkarten. Nach Auswertung und Begutachtung werden 
Preise und Sonderpreise verliehen.

Die in der Begegnungsstätte ausgestellten 40 Fotos waren 
die Preisträger vom Jahr 2017. Wir brachten mit Absicht 
dieses Paket nach Sanktiwan, weil darin auch ein Sanktiwaner 
Bild enthalten war: Sándor Óvári sandte das 1915 gemachte 

Foto ein, auf dem seine Urgroßmutter mit ihren Kindern 
zu sehen sind. Auch daran ist eindeutig sichtbar, dass 
früher die Kamera immer vor den Personen aufgestellt 
war. Das Fotografieren war ein besonderes Ereignis, man 
zog das Festkleid an und stand regungslos vor der Kamera, 
bis man geknipst war. Betrachtet man aber die heutzutage 
aufgenommenen Bilder, sieht man darauf von vorne, von 
oben, von hinten, oder von der Seite fotografierte, meistens 
lächelnde, lustige Personen. Jeder Blickpunkt ergibt andere 
Ansichten, andere Gefühle.

Mein Lieblingsbild in der Ausstellung war die Sonnenbrille 
eines Mannes, in der sich seine Frau vor der Eingangstür 
mit einer Nudelwalze widerspiegelt. Man kann sich ja 
denken, warum: Die Frau zürnt, wenn der Mann spät oder 
betrunken aus dem Wirtshaus heimkehrt. Wie viel durch 
einen künstlerisch ausgewählten Blickpunkt zum Ausdruck 
kommen kann!
Falls Sie in der Begegnungsstätte nicht dabei sein konnten, 
finden Sie die Bilder unter:

Falunk 301. születésnapján a megemlékezés után érdekes 
fotókiállítást láthattunk a tájház nagytermében a Zentrum 
által 2017-ben megrendezett fotóverseny díjnyertes képeiből. 
A képek a magyarországi németek múltját, jelenét, ünnep- és 
hétköznapjait mutatták be. Köztük volt az 1915-ben Óvári 
Sándor dédnagyanyjáról és annak gyermekeiről készült kép 
is. Aki nem tudott ott lenni, megnézheti a képeket a fenti 
QR kódot beolvasva.

Maria Mirk

Adrienn Treitz: Spiegelung

Sándor Óvári:  
Meine Urgroßmutter väterlicherseits und ihre Kinder
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Történetek a templomból

Schwobisch tischkerien - bei Kaffee und Kuchen

Egy évvel ezelőtt, 2024. május 9-én Marlok Tamás tartott 
előadást a pilisszentiváni templom történetéről a jubileu-
mi előadássorozat keretében. A templom építése 1750-ben 
kezdődött, de minden, az épületben található tárgynak és 
építőelemnek külön története van - ezeket osztotta meg  
Tamás a közönséggel. Az előadásról a PilisTV készített felvételt, 
ez két részletben érhető el az alábbi QR kódokat beolvasva.

 Am 8. Mai 2025 von 17 Uhr wollen wir in der 
Begegnungsstätte ausschließlich unsere alte deutsche 
Mundart sprechen. Dadurch soll sie geübt und vor der 
Vergessenheit gerettet werden. Außerdem ist es für uns 
Deutschstämmige immer ein Vergnügen, alte Geschichten 
in unserer Ahnensprache zu erzählen und zu hören.

Bei dieser ersten Gesprächsrunde wollen wir über Familie, 
Haus und Hof reden. Spätere Gespräche werden wir 
gemeinsam planen.

Eingeladen sind alle Leute, die noch Schwobisch reden, 
oder es wenigstens verstehen können.

Ich freue mich, wenn viele Interessenten kommen! 
 
Sváb beszélgetés lesz 2025. május 8-án 17 órától a 
tájházban. Elsősorban azokat várjuk, akik még folyamatosan 
tudnak svábul beszélgetni, de szívesen látunk mindenkit, 
aki legalább megérti a sváb beszélgetést és érdeklődik iránta.

Maria Mirk

Elkészült a Nagy-Szénásra vezető 
ÚJ TURISTAÚT

A korábbi lapszámban megemlített, Nagy-Szénásra ve-
zető új piros kereszt (    )  turistaút megnyitásra került.  
A szalonnasütő feletti, illetve a vadvédelmi kerítés melletti 
elágazásnál mind a két irányba folytatni lehet a túrázást, 
attól függően, hogy rövidebb vagy hosszabb időt szeretnénk 
a területen tölteni. A jelzések festését a Magyar Természetjáró 
Szövetség koordinálta, a munka lelkes önkéntesek segítségé-
vel, április elején valósult meg. Május 10-én a hagyományos 
hagyományos Nagy-Szénás túra is már az új nyomvonalon 
fog vezetni. Kérjük a lakosságot, hogy a fokozottan védett 
területen gyalogosan kizárólag a jelzett turistautakon 

és tanösvényeken közlekedjenek! A pilisi len védelme 
érdekében máshol a területre belépni tilos. A szabályok 
betartását a Duna-Ipoly Nemzeti Park Igazgatóság Termé-
szetvédelmi Őrszolgálata együttműködve a pilisszentiváni 
polgári természetőrökkel szigorúan ellenőrzi. Az április végi 
terepi őrjáratok tapasztalatai alapján látszik, hogy sokan 
még nem értesültek a látogatási rend változásról, illetve nem 
kezelik kellő fegyelemmel a  látogatási szabályokat. Azzal, 
hogy a kijelölt turistautat követi, már Ön is tett egy lépést 
a területet érintő taposási károk mérsékléséért. 
Köszönjük szépen!

Pilisi Len Látogatóközpont
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Megjelent a Pilisszentivánról szóló  
ismeretterjesztő filmsorozat legújabb része

A sorozat célja a telpüléshez kapcsolódó történetek be-
mutatása és, ahogy Tamás fogalmaz, az “utolsó pillanatos 
értékmentés”. A sorozat első két része a magyarországi svá-
bok kitelepítésének 70. évfordulójára készült, ebben olyan 
interjúalanyok is elmondták a történetüket, akik már nem 
élhették meg a filmek bemutatóját. Ezek a filmek a Magyar 
Művészeti Akadémia támogatásával készültek, 2018-ban 
mutatta be őket Tamás Szentivánon, majd Stuttgartban is. 
“A bemutató után Neubrandt Feri bácsi odajött hozzám és 
megemlítette, hogy a szentiváni templom és egyházközség 
történetéről nem volt szó a filmben” - meséli a rendező, és így 
indult el a “Mozgó-Képes-Lapok” dokumentumfilm sorozat. 

2022-ben rengeteget forgatott Tamás és stábja, ebből három 
alkotás született, feldolgozták a Pilisszentiváni Vegyeskórus,  
a bányák és az Egyházközség történetét. A filmek elkészítésé-
hez egy nagyobb csapatra és rengeteg munkára volt szükség, 
a rendező mellett, operatőr, vágó, hangmérnök, narrátor és 
fordító is dolgozott. Tamás elmondása szerint mindennek 
utánaolvasott, rengeteget kérdezősködött és sok archív 
anyagot gyűjtött, hogy végül kerekek és érthetőek legyenek 
a történetek.  A filmek elkészülését Pilisszentiván Község 
Önkormányzata és a Német Nemzetiségi Önkormányzat 
is támogatta. 

Tamás majd 25 éve foglalkozik filmkészítéssel, illetve egy 
gyerektábort üzemeltet a Gombolyag nevű alföldi telepü-

lésen, ahol idén is fognak szentiváni iskolások táborozni. 
Emellett alapítóként 2004 óta minden évben ő szervezi  
a BuSho (Budapest Short) Nemzetközi Rövidfilm Fesztivált 
is, melyre évente 1000 filmet neveznek 
a világ minden tájáról. 

 
Gábeli Tamás Pilisszentivánról szóló 

dokumentumfilmjei a QR kódot be-
olvasva nézhetőek meg a YouTube-on.

Bárdi Bálint

Pilisszentiván Község Önkormányzata

A filmeket Gábeli Tamás gyártotta és rendezte, a legutolsó – a Pilisszentiváni Római Katolikus 
Egyházközség történetéről szóló – alkotást áprilisban mutatta be a Plébánián.

Richolm Erik polgármester köszöntötte a január óta Pilis-
szentivánon született kisbabákat és szüleiket. ,,A legtöbb, amit 
gyermekeinknek adhatunk: gyökerek és szárnyak.” – idézte 
Geothe-t a polgármester, utalva arra, hogy remény szerint a 
mostani újszülöttek felnőve szárnyalni fognak a nagyvilág-
ban, de mindig visszatérnek gyökereikhez ide, Szentivánra.

Az önkormányzat minden újszülött családjának 50.000 
Ft gyermekszületési támogatást adományozott, a 17/2005.
(VII.18.) sz. rendelet alapján.

Ezúton is gratulálunk a szülőknek, a csöppségeknek pedig 
jó egészséget és sok boldogságot kívánunk!

GÓLYAHÍR
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www.bekashallascentrum.hu
+36 (70) 905-2522

20 év alatt több ezer 
embernek segítettünk már.

Vilgszínvonalú dán 
készülékek elérhető áron.

Nálunk az utógondozás is díjmentes!
Hasonlítson össze minket más szolgáltatókkal. 

Nálunk a készülék vásárlásával együtt egy 6 éves 
hallásgondozási programot is kap ingyenes 

készülékállítással, konzultációkkal.

Díjmentes hallásvizsgálat és 2 hetes 
ingyenes hallókészülék próbahordás.

Halláscsökkenés? Fülzúgás?

Szentivántól autóval 
25 percre a megoldás

Március 6-án ünnepelte 90. születsénapját Osztheimer 
Edéné, Kató néni. Testvére, gyermeke, unokái és dédunokái 
mellett az önkormányzat nevében Richolm Erik polgármester 
és Zoller Katalin szociális főelőadó köszöntötte az ünnepeltet 
egy csokor virággal és az állam által biztosított díszoklevéllel, 
majd a népes család közösen énekelte el a "Zum Geburstag 
viel Glück" kezdetű köszöntőt.

Isten éltesse nagyon sokáig Kató nénit, további jó egész-
séget kívánunk!

Boldog születésnapot, 
Kató néni!

EGY ÖSSZETARTÓ CSAPAT

Nem mindennapi, de csendes esemény zajlott március legvégén a Mimó étteremben:  
70 éves osztálytalálkozót tartottak az általános iskolából 1955-ben elballagott diákok. 

Az osztály 1947-ben kezdte el az általános iskolát Pilis-
szentivánon, ők voltak a világháború után indított első 
osztály, ezért először 61-en voltak, a ballagásra 31-en lettek. 
Az osztálytársak közül már csak nyolcan élnek, a találkozóra 
hatan jöttek el. A régi diákok, Szentivánról, Budapestről és 
Stockholmból érkeztek. 

Az osztály még mindig összetart: 10 évente találkoznak, 
megbeszélik, hogy kivel mi történt és egyre több szó esik 
hallókészülékekről és sajnos temetésekről is. Már mindenki 
83 vagy 84 éves. 

A résztvevők szívesen emlékeztek vissza Sziván János 
igazgató úrra, aki sokat mesélt nekik - magyarul - az orosz 
órák helyett. A Gratula gróf és az Operaház fantomja voltak 
a kedvenc meséi. Viszont sokszor osztogatott “tenyereseket” 
is, ha a diákok nem tanulták meg a feladott orosz szavakat. 

Kevésbé szívesen emlékeznek vissza az iskolában főzött 
ételek illatára. Az ő idejükben nem volt napközi, a diákok 
délben hazamentek ebédelni. Az iskolával egy épületben 
működött az óvoda, ahol az ovisoknak az UNRRA (nemzet-
közi segélyszervezet, az ENSZ elődje - a szerk.) csomagokban 
érkezett tejport főzték üstben, aminek a nem túl kellemes 
illata az egész épületet belengte.

Bárdi Bálint
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2025. április 18-án a Szent Borbála Cserkészcsapat felnőtt vezetői csapatparancsnok választást 
tartottak. Két jelölt, Marlok Dániel csapatparancsnok helyettes és Módli Huba segédtiszt közül, 
a vezetőség döntése értelmében, az új csapatparancsnok – 3 éves megbízatással – Módli Huba 
segédtiszt lett. A Szent Borbála Cserkészcsapat megalakítása és a 34 év csapatban végzett 
munka után a csapatparancsnoki feladatokat és felelősséget átadom az új parancsnoknak. 
Szintén háttérbe vonuló idősebb felnőtt vezetőink feladatai is átadásra kerülnek.

„…vadócba rózsát oltok, hogy szebb legyen a föld”. Mécs 
László költőnek ezzel a gondolatával indult el hivatalosan 34 
éve – 1991 tavaszán – cserkészcsapatunk élete. Egy különös, 
Szentivánon élő, nagytudású öregcserkész, dr. Nádai Béla 
vetette el azt a kicsiny magot, aminek hatására hét rátermett 
nyolcadikos diákkal kezdtük el a cserkészkedést és csapatszer-
vezést. Nem maradtunk ebben magunkra, rengeteg biztatást, 
segítséget kaptunk olyan öregjeinktől B’labán kívül, mint 
Szatory Árpi bá’„ezeregymesterünk”, Fábry Pali bá’ „térképek 
tudója” és Metzger Ferenc szentiváni pedagógus, „tábori 
ellátmányozó” részéről. Ők a cserkészszellemiség, – tudás 
mellett emberségből is példát adtak nekünk. Hálás szívvel 
gondolunk rájuk!

Akkoriban a szomszédos falvakban már működtek csapa-
tok, és vezetőik -  kiemelten Ugron Andrásbá, solymári- és 
Sz. Lukács Gábor máriaremetei parancsnok - tanácsaikkal 
támogattak minket és cserkészeinket bevonták saját program-
jaikba. Az új születésének boldog, zsenge időszaka volt ez…

A fenntartói szerepet az Önkormányzat vállalta fel és a 
csapat támogatására megalakult Fenntartó Testület – Haut 
József, Gábeli Zoltán, Klinger János, Majtényi Árpád, Mar-
lok Gyula, Szilvásy László – minden segítséget megadott a 
csapatszervező munkához. 

944. számú Szent Borbála Cserkészcsapat néven kaptuk 
meg működési engedélyünket a Magyar Cserkészszövetségtől. 
A névválasztást a falu bányászmúltja iránti tisztelet ihlette. 
Gyerekzsivajtól lett hangos a környék, amikor az első toborzás 
kicserkészjelöltjeivel megkezdtük a heti rendszerességű őrsi 
foglalkozásokat. A nótaszó, sok-sok játék, cserkészképzés 
vidám hangulatot és egyre erősödő közösséget teremtett, 
amire tovább lehetett építeni.

Jó kapcsolat alakult ki a Marktleugast-i testvérfaluval is. 
Ennek volt köszönhető több egymásnál történő vendégség 

és gyönyörű csapatzászlónk, amit a csapat indulásakor 
adományba kaptunk. 

Nagy öröm volt számunkra, amikor egy öreg bányásztól 
megkaptuk az elhordott bányászkápolna Szent Borbála fest-
ményét, amit sokáig rejtegetett, és megőrzött az utókornak. 

Cserkészcélra hamarosan egy kis épületet is kaptunk, 
amit cserkészotthonná alakítottunk. Sajnos, ez később el-
bontásra került. Hosszú ideig a Tájházban és a Plébánián, 
majd a Generációk házában volt lehetőségünk programokat 
tartani. 2017-ben, Poppréné Révay Gyöngyi polgármester 
és az Önkormányzat jóvoltából újból lett cserkészottho-
nunk. Ez nagyban megkönnyítette mindennapjainkat, és 
programjaink szervezését, megvalósítását. Támogatásokból 
a cserkészotthon udvarán egy nagy szaletlit építtettünk, 
ami alá befért csapatunk. A faanyagot és az ácsmunkát a 
Grand-Ács Kft. biztosította. 

A rendszeres őrsi foglalkozások, a közös kirándulások, a 
többnapos portyák, a pilisi cserkészekkel való közös progra-
mok (Pilisi Cserkész Találkozó), a 10-12 napos nyári nomád 
táborok egy életerős ifjúsági közösséget formáltak, aminek 
jelenléte a falu életében is egyre érzékelhetőbbé vált a nemzeti 
és egyházi ünnepek, falurendezvények, társadalmi munkák 
során. Bányásznapon együtt ünnepeltünk a faluközösséggel, 
ami egybekapcsolta a múltat és a jelent. 

2005-ben létrehoztuk az Őrláng Egyesületet, a Cserkész-
csapat ifjúságnevelési és foglalkoztatási céljainak hatékonyabb 
elérése érdekében. A kezdetektől nagy segítséget jelentett 
ebben a munkában az Önkormányzat évente nyújtott példa-
értékű anyagi támogatása. Szintén sokat jelentett táboraink 
életében az Egyházközségtől és az Egyházmegyétől kapott 
támogatás, amit plébánosaink, különösen Csaba Atya és 
János Atya szívügyüknek tekintettek, továbbá az egyéb 
adományok magánszemélyektől, cégektől.

Elköszönés 
csapatparancsnokként
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Az évek, évtizedek alatt nagyra nőtt csapatunk, és sokszáz 
gyermeknek adott lehetőséget a természetközeli, tevékeny 
életre, a közösségben megélt élményekre. A két évente tar-
tott toborzáson pedig már felnőtt cserkészeink gyermekei 
jelentkeztek és ez a folytonosság már kisebb történelmet írt… 
Felnőtt cserkészeink pedig számtalan területen segítették a 
csapat munkáját (találkozó szervezése a „régi” cserkészeink-
nek, szponzorok megszólítása, szaletli lekövezése, disznóvágás 
hagyományának megteremtése stb.).

Igyekeztünk megszólítani a több, mint száz fős közösségünk 
minden tagját, a tízévesektől egészen a huszonévesekig, a 
korosztályra jellemző életkori sajátosságokhoz igazítva prog-
ramjainkat. Képzett cserkészvezetőink pedig – jó közösséget 
alkotva – lelkesen helytálltak. Különösen érzékelhető volt 
ez a pandémia alatt, amikor kreatív ötletekkel igyekeztek 
őrseiket, rajaikat egyben tartani. 

Nagy kihívások előtt áll a világ és minden közösség, így 
csapatunk is. A kor kihívásaira megfelelő válaszokat adni, 
megtartva az alapítói értékeket: tisztelet Isten, haza, család, 
embertársaink és a természet iránt.

A cserkészet megalapítója, Lord Baden-Powell szavaival: 
„Az igazi boldogságot csak a másoknak nyújtott boldogság által 
érhetitek el. Igyekezzetek ezt a világot egy kicsit jobb állapotban 

magatok mögött hagyni, mint ahogy találtátok.” 
Köszönöm az Égieknek a 34 év alatt nyújtott minden 

kegyelmét, szeretetét. 
Köszönöm azt a sok-sok támogatást, amiben részünk volt. 
Köszönöm a csapat vezetőinek áldozatos munkáját, ki-

emelten parancsnok helyetteseimnek: dr. Magyar Péternek, 
Páva Annának, Marlok Dánielnek. 

Köszönöm azok csendes szolgálatát, akik a mindennapok-
ban aktívan jelen voltak a csapat életében. 

És nem utolsó sorban köszönöm Feleségemnek, Csalá-
domnak, hogy támogatott ezen az úton!

Bízom abban, hogy a csapat – az új parancsnok vezetésével 
– tovább halad a cserkészértékek mentén és még sok szenti-
váni gyermek és ifjú számára ad lehetőséget a cserkészéletre, 
az önnevelésre és a közösség megtartó erejének átélésére, 
hiszen cserkészvezetőnek lenni a felnövekvő nemzedékek 
szolgálatát jelenti.

Szent Borbála közbenjárása kísérje további útján a Cser-
készcsapatot!

Jó munkát!
Kovács Gábor, volt csapatparancsnok

Búcsú Édesanyánktól, Ziegler Ágotától
Fájó szívvel, de végtelen szeretettel búcsúzunk – lányaként és fiaként, valamint 
Pilisszentiván közössége nevében is, amely oly fontos volt számára egész életében.

A Ziegler Ági – egy fogalom sokak szemében,  nemcsak 
nekünk, szeretteinek jelentett biztos pontot, hanem a falu 
közösségének is, amelyet mély elkötelezettséggel szolgált. 
Számára a Pilisszentivánhoz való tartozás nemcsak lakóhelyet, 
hanem szíve-lelkének otthonát jelentette.

Nyugdíjas éveiben is új lendülettel vetette bele magát az 
alkotó munkába: az AKuFF (Arbeitskreis ungarndeutscher 
Familienforscher – Magyarországi Németek Családfakutató 
Munkacsoportja) titkára lett, majd a magyarországi német 
családfakutatók nagyasszonyaként vált ismertté és elismertté.

Fáradhatatlan kíváncsiságával, precizitásával, elkötelezett 
kutatásaival olyan örökséget teremtett, amelyre méltán lehet 
büszke nemcsak a családja, hanem egy egész közösség is.

Pilisszentiván múltjának feltárását szívügyének tekintette: 
alapító elnöke volt a Pilisszentiváni Helytörténeti Egyesü-
letnek, és számos helytörténeti könyv megírásával segítette 
a település történelmének, értékeinek megőrzését. Mun-
káiban nemcsak az adatokat, hanem az emberi sorsokat, az 
eltűnő világok emlékét is szeretettel és tisztelettel örökítette 
meg, hogy mi, és az utánunk következők is megérthessük, 
honnan jövünk.

Életét a szorgalom, a kitartás, a hűség és a szeretet határozta 
meg. Gyermekkori betegsége sokak számára rejtve maradt, 
nem hagyta, hogy a paralízis befolyásolja a függetlenségében 
és szabadságában. Mindig többet akart elérni emiatt, jobban 
akart teljesíteni, mint „egészséges” társai, kollégái. 

Számunkra a legfontosabb  az volt, 
hogy nagyszerű Édesanya, szerető 
Nagymama és odaadó Dédike volt.

Olyan alapokat adott mindany-
nyiunknak, amelyekből ma is erőt 
merítünk: a szeretet, az elfogadás, a 
becsület, a családi összetartozás  alapjait.

Távozása óriási veszteség: hiányozni fognak bölcs tanácsai, 
kedves történetei, az együtt töltött pillanatok csendes örömei. 
Hiányozni fog az a biztos tudat, hogy mindig számíthatunk 
rá – akár egy szelíd szóval, akár egy huncut mosollyal, egy 
öleléssel.

De amit édesanyánk, nagymamánk és dédink ránk hagyott, 
az nem múlik el a földi létével.

Emléke ott él minden történetben, amit írt, minden csa-
ládfában, amit kutatott, minden emberben, akinek mesélt, 
akinek segített, akit szeretett.

És ott él bennünk is – szívünk legmélyén, örökre.
Köszönjük, Anyu, hogy ilyen gazdag örökséget hagytál 

ránk: a példádat, az értékrendedet, az életed szeretetét.
Békélj meg ott, ahol most vagy, mi pedig itt, a te Pilisz-

szentivánodon őrizzük tovább mindazt, amit tőled kaptunk.

Nyugodj békében, drága Édesanyánk, Nagymamánk és 
Dédink. 

Emlékedet szeretettel és tisztelettel őrizzük mindörökké.
German Veronika
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ITT A TAVASZ! 
Három fotó és egy videó áprilisból.

A hónapot tavaszi nagytakarítással 
kezdtük, a helyi civil szervezetek és 
a falu lakói idén is sok hulladékot 
szedtek össze az árkokból, bokrok-
ból, utak mellől.

Zsámboki Szabolcsot, a Pilisvörösvári Helytörténeti Klub alapító tagját, a Helytörténeti 
Egyesület hívta meg Szentivánra. Szabolcs szenvedélye a hagyományőrzés és a néprajz,  
a húsvéti sváb hagyományokról, népszokásokról tartott előadást. Erről a PilisTV készített 
felvételt, ami a QR kód beolvasása után meg is nézhető.

301 éve kötötte meg a Pilisszent-
ivánra érkező öt német család a 
területet akkor birtokló Budai 
Ágostonos Renddel a települési 
szerződést. Erre emlékeztünk áp-
rilis 24-én a Német Nemzetiségi 
Önkormányzat szervezésében.

A hónap végén Pindroch Csaba adta elő a “Segítség, megnősültem!” 
című egyszemélyes komédiáját Szentivánon, megtelt az iskola aulája, 
az Önkormányzat 180 jegyet adott el. A közönség többször hangos 
nevetéssel szakította félbe a színművészt.
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Hogy kerültél Pilisszentivánra?
Annak ellenére, hogy Solymáron élek a családom-

mal, jól ismerem a községet. A férjem családja több szállal 
kötődik Szentivánhoz, így amikor hallottam a pályázati 
felhívásról, nem volt kérdés, megpróbálom.

Hol dolgoztál korábban?
Művelődésszervező és rendezvényszervező végzettségem 

van. A gyerekeim születése előtt rendezvényszervező ügy-
nökségnél és civil szervezetnél is dolgoztam, így a program-
szervezésben és az ehhez tartozó feladatokban van tapaszta-
latom. Amikor megszületettek a gyerekeim akkor elsősorban  
a családra koncentráltam, kicsit háttérbe szorult a karrier. 
Ahogy azonban nőttek a gyerekek – most 10, 13, 16 éve-
sek – besegítettem a férjem vállalkozásába, de egy idő után 
vágyni kezdtem egyéb szakmai kihívásra, annak ellenére, 
hogy a családi logisztika nem kevés munkával járt.

Kihívásban nincs nálunk hiány, hiszen sokféle feladatot 
kell egyedül ellátnod…

Valóban színes, érdekes mindennapjaim vannak. A ren-
dezvények szervezésétől, plakátok készítésén át, a honlap és 
a Facebook-oldal kezeléséig vagy szerződések írásáig nagyon 
sokrétű és kreatív tevékenységet végzek. Elsőre nekem is 
nagyon soknak tűnt, de a hivatalban a munkatársak nagyon 
kedvesen, segítőkészen álltak hozzám. Fontosnak tartom, 
hogy jó kapcsolatot ápoljak az intézményekkel, szerveze-
tekkel, civil egyesületekkel is, de szerintem ezzel sem lesz 
gond, mert itt Szentivánon nyitott, támogató emberek 
élnek. Érdekli őket, mi történik a faluban és tevékenyen 
hozzájárulnak ahhoz, hogy színes legyen az élet.

Van olyan feladat, amelyik különösen közel áll  
a szívedhez?

Mindegyik rendezvénynek, feladatnak megtalálom a szép-
ségét, amit örömmel csinálok. Nem hittem volna például, 
hogy ekkora élményt jelent majd a plakátokkal bíbelődni, 
de a Szentiváni Napot is szívesen szervezem, lesznek újdon-
ságok, de a fő irányvonal marad. Remélem, hogy mindenki 
jól érzi majd magát június 20-21-én. A nemzeti ünnepek 
is közel állnak a szívemhez, fontosnak tartom, hogy a fia-
talok is emlékezzenek, megismerjék a múltunkat és őrizzék  
a hagyományokat.

Apropó fiatalok… A gyermekeid, hogy fogadták  
az új munkádat?

Egyelőre nagyon lelkesek. A kislányom például elkísért 
a március 15-i megemlékezésre, mert kíváncsi volt, milyen 
teendőim vannak és hogy épül fel egy ilyen műsor. Richolm 
Erik, polgármester a hivatal dolgozóival már elkezdte az 
előkészítést, és az általános iskolások is kiváló műsorral ké-
szültek, de a szervezésben már aktívan részt vettem, rögtön 
fel kellett vennem a fonalat. Visszatérve a kérdésre, a férjem 
és a gyerekeim támogatnak, de enélkül nem is menne. Nekik 
is komoly változás ez, hiszen míg korábban anya mindig ott 
volt, mindent megoldott, mindenkit elvitt iskolába, edzésre, 
külön programra, stb. addig most sok mindent önállóan 
kell megoldaniuk. Bár igyekszem továbbra is úgy szervezni 
az életem, hogy érezzék, számomra mindig a család marad 
az első.

Tapasztalataim szerint a gyerekek nagyon rugalmasak, 
jól tudnak alkalmazkodni, pláne, ha cserébe hétvégén, 
esténként még több figyelmet, családi programot kapnak.

Ez így van. Ügyelünk arra, hogy minőségi időt töltsünk 
együtt. Sokat jövünk-megyünk az országban a gyerekekkel 
és a vizslánkkal, szeretnénk megmutatni nekik a hazánkat és 
a szomszédos országok magyar lakta területeit, a nyár pedig 
elképzelhetetlen Balaton nélkül. Ezenkívül a Covid-alatt rá-
kaptunk a társasjátékokra, rengeteg játékunk van és gyakran 
elő is vesszük őket.

Milyen terveid vannak még Szentivánon?
Először szeretném fölvenni a fonalat, hogy a megszokott 

dolgok gördülékenyen menjenek, ha ez megvan, akkor 
jöhetnek a tervek. Jó lenne, ha a könyvtárat és a tájházat 
jobban ki tudnánk használni. Szívesen szerveznék varrószak-
kört, vagy bármilyen más érdekes foglalkozást. A kulturális 
programszervezés egyik nagy kihívása a fiatalok aktivizálása, 
szeretnénk őket is jobban bevonni. Szívesen fogadom a fia-
talok ötleteit, írják meg a kozmuvelodes@pilisszentivan.hu 
e-mail címre, milyen programokra jönnének el szívesen, mi 
érdekli őket, hogy ezeket is figyelembe vehessük a tervezéskor. 

„Szeretném bevonni 
a fiatalokat a programokba”

Kovács Veronika

Új művelődésszervező dolgozik Pilis-
szentivánon. Ugronné Gaal Bor-
bála nem sokkal a március 15-i ün-
nepség előtt érkezett a hivatalba, 
így szinte fejest ugrott a munkába.  
A kezdésről, a további tervekről és a 
családról is beszélgettünk Borival.
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„Már az év elején, az éves munkaterv tervezésekor elkezd-
tünk azon gondolkodni, hogyan tudnánk olyan programot 
szervezni, amely valóban a gyerekekről és a szülőkről szól 
– őket bevonva, de értük. Fontos volt, hogy legyen egy 
olyan cél, amely hosszú távon szolgálja az iskola közösségét” 
– mondja Zsuzsanna.

„Az iskola udvarai jelenleg meglehetősen ingerszegények, 
kevés játéklehetőséggel és nagyrészt betonozott burkolattal. 
Már régóta tervezzük ezek megújítását, hogy a tanórák kö-
zötti szünetekben, a napközi, illetve a nyári táborok idején 
is otthonosabb, élvezhetőbb környezet várja a gyerekeket. 
A családi nap ötlete abból a régi hagyományból született, 
amikor még többnapos alapítványi rendezvényeket tartottunk 
a tanév végén. Ezek az események nemcsak emlékezetesek 
voltak, hanem jelentős bevételt is hoztak az iskolai Naturella 
Alapítvány számára. Így született meg a családi nap ötlete, 
amely a tantestület közös döntése alapján valósul meg.  
Az udvarfejlesztés szorosan összefügg azzal, hogy iskolánk az 
idei évben pályázik az „Ökoiskola” cím elnyerésére. Terveink 
szerint az új, zöldebb udvar nemcsak esztétikusabb lenne, 
hanem pedagógiai célokat is szolgál majd: segíti a környe-
zettudatos nevelést, lehetőséget ad a szabadtéri tanulásra, 
és hozzájárul a gyerekek testi-lelki jóllétéhez. A szervezést 
két elhivatott pedagógus, Bolváriné Szántó Valéria – aki 
korábban már szervezett hasonló nagyszabású eseményt 
–, valamint Kovács Etelka vállalta, és gyakorlatilag az első 
pillanattól kezdve szívügyüknek tekintik ezt a rendezvényt.”

 Hogyan tudják a szentivániak támogatni  
az eseményt?

„A rendezvény sikeréhez mindenki hozzájárul. A tantestület 
tagjai aktívan részt vesznek a lebonyolításban, feladatokat 
vállalnak, jelen vannak. A diákok közül többen is fellépnek 
majd a nap során, műsorral készülnek. A szülők pedig nem-
csak jelenlétükkel, hanem felajánlásaikkal, a programokban 
való részvételükkel is támogatják a rendezvényt” – mondja 
a főigazgató-helyettes.

„Az iskola minden tanulója anyagilag is hozzájárul az udvar 
szépítéséhez, fejenként 500 Ft-ot fizetnek az osztálypénzből. 
Ez egy jelképes összeg, mégis azt érezhetik a gyerekek, hogy 
ők is részesei ennek a projektnek, és ezáltal talán jobban 
fognak vigyázni rá. A szülők pedig 1000 Ft-os támogató-
jegy/belépőjegy megvásárlásával járulhatnak hozzá a nemes 
célhoz. A karszalagok május ötödikétől megvásárolhatók 

az osztályfőnöknél vagy a rendezvény idején a helyszínen. 
Tombolával is készülünk, amelyekre már most sok felajánlás 
érkezett, így bátran kijelenthetjük, hogy nagyon értékes 
nyeremények kerülnek kisorsolásra majd.

A szülőkön és a gyerekeken kívül Pilisszentiván Község
Önkormányzata, a Német Nemzetiségi Önkormányzat, 

a Naturella Alapítvány és sok pilisszentiváni és környékbeli 
vállalkozó támogat minket.”

 Milyen programokra számíthatunk?

„A tanulók kaptak már előzetes feladatokat, hogy ezzel 
is hangolódjanak az eseményre. A svábok Pilisszentivánon 
címmel készülnek az osztályprojektek, ezenkívül kértük a 
gyerekeket, hogy készítsenek látványtervet arról, hogyan 
képzelik el a megújult udvart.

Szeretnénk, ha a szülők ezen a napon nemcsak izguló, 
gondterhelt szülőként lennének jelen, hanem lehetőségük 
lenne arra is, hogy kicsit kilépjenek a mindennapok roha-
násából. Ezért rendezünk osztályok közötti versenyeket, 
melyekben szülők, gyerekek, nagyszülők, ismerősök együtt 
mérettethetik meg magukat. Pilisszentiván Község Önkor-
mányzatának jóvoltából a győztes osztály buszos kirándulást 
nyer, ezért mindenképpen érdemes nevezni. Szervezünk 
flashmobot, minikoncertet, este pedig várunk mindenkit 
szeretettel a bálon, ahol a Lumpen Tulpen Trió muzsikál 
majd. Természetesen éhen, szomjan sem marad senki, mert 
a büfében meleg étel, különféle italok, sütemények, szörp 
várja vendégeinket. A büfét a DEJÓ Falatozó szolgáltatja, 
a cég a bevételéből támogatja a családi napot.

Minden családtagot, hozzátartozót, ismerőst, helyi lakost 
várunk szeretettel.“

Május 17-én különleges családi napot szervez az általános iskola a Fő téren. Nem ki-
sebb célt tűztek ki az iskola dolgozói, mint, hogy ebben a rohanó világban, egy kicsit 
közelebb hozzák egymáshoz a családokat, hogy a szülők beszélgessenek, jobban meg-
ismerjék egymást, az intézményt, ápolják a hagyományokat, és közben lehetőségük 
legyen arra, hogy az udvart is szebbé, komfortosabbá tegyék a szentiváni iskolások 
számára. Hogyan jött a családi nap ötlete? Miért érdemes mindenkinek, aki szívén vi-
seli a pilisszentiváni iskola és gyerekek sorsát ellátogatnia a rendezvényre? Mravinacné 
Pogonyi Zsuzsanna főigazgató-helyettest kérdeztük.

 Rendhagyó programmal készül az iskola

Kovács Veronika

Rajzolta: Molnár Eliza, Miholecz Olívia, Harnisch Panka, 3.b.
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A hallottaktól vezérelve, Marlokné Somogyi Ildikó alpol-
gármester asszony kezdeményezésére Pilisszentivánon meg-
alakult a Tudatos Képernyőhasználatért Kerekasztal, amely 
márciusban tartotta első ülését az önkormányzat, az iskola, 
az óvoda, a védőnők és a szülők képviselőinek részvételével.

A Kerekasztalban résztvevők célja, hogy felhívják a szülők, 
nevelők figyelmét a képernyőhasználat kockázataira, és se-
gítsék őket abban, hogy gyermekeiknek valódi élményeket 
nyújtó elfoglaltságokat tudjanak kínálni, így egészséges, 
jó társas készségekkel rendelkező, empatikus emberekké 
válhatnak.

Ahogy azt a legutóbb megírtuk, hároméves kor alatt egy-
általán nem ajánlott a gyermekekkel bármilyen képernyős 
tevékenységet folytatni, 14 éves korig pedig minél rövidebb 
időre ajánlott korlátozni a képernyő előtt töltött időt, és azt 
is csak szülői felügyelet mellett. 14 éves korig egyáltalán nem 
javasolt a gyermekeknek saját eszközt adni, illetve egyedül 
hagyni őket a képernyő előtt.

A közösségi összefogás nem példa nélküli. A Kerekasztal  
figyelemfelhívásra és alternatív időtöltési javaslatok kidolgo-
zására alakult, de vannak egészen komoly kezdeményezések 
is.  Egy 22.000 lelket számláló ír településen 12 éves kor 
alatt teljes okostelefon-használati tilalmat vezettek be. A tiltás  
a helyiek 95%-os támogatottságát élvezi. Ahogy fogalmaztak, 
„A gyerekek most újra azt csinálják, amit egy gyereknek 
csinálnia kell.” A közösségi tiltásnak köszönhetően a szülők-
nek nem magányos harcosként kell 
vívniuk a dollármilliárdos, profitori-
netált technológiai- és játékiparral 
szembeni küzdelmet.

Fontos szem előtt tartani, hogy 
ezeket a cégeket nem a jó szándék, 
hanem a minél magasabb profit 
elérése vezérli, amikor termékeiket 
reklámozzák és értékesítik. A leg-
nagyobb „techguruk” kifejezetten 
tiltják gyerekeiknek az eszközök és 
számítógépes játékok használatát, 
és olyan iskolákba járatják őket, 
ahol nem használnak képernyőt.  
Ők ugyanis, bár vásárlóikat erről 
nem tájékoztatják, tisztában vannak 
a korai képernyőhasználat – mára 
már számos kutatás által alátámasz-

tott – káros hatásaival. Erről az interne-
ten is található számos írás, elsősorban 
angol nyelven. 

Hiba lenne homokba dugni a fejünket, és gyerekeinket 
továbbra is a természetből a levegőtlen szobába, a mozgás 
helyett mozdulatlanságba, görnyedt üldögélésbe, igazi társak 
és társas helyzetek helyett virtuális kapcsolatokba vinni, és 
feldolgozhatatlan információáradattal, villódzással, életko-
rukhoz nem illő tartalmakkal terhelni. 

Érdemes elgondolkodni azon, hogy ha valaki naponta 
több órát gyakorol egy hangszeren vagy sportol, jó eséllyel 
profi muzsikussá vagy olimpiai bajnokká válhat. Ugyanakkor  
a mai gyerekek nagyon nagy százaléka órákat tölt azzal, 
hogy embereket öl egy virtuális világban. Egészséges marad-
hat-e az így felnövő gyermekek (nemzedék) lelke, elméje?  
Mit vetít előre ez a jövőre nézve?

A Kerekasztal tagjai szívesen fogadnak minden olyan 
ötletet, felajánlást, ami segít a gyermekek kimozdításában. 
Ötleteiket, felajánlásaikat az alpolgarmester@pilisszentivan.
hu e-mailcímre küldhetik meg.

Megalakult a Tudatos Képernyőhasználatért 
Kerekasztal

Arnold Kinga

A márciusi számban  már írtunk arról, hogy a Búzaszem Iskola igazgatója előadást tartott  
a korai képernyőhasználat káros hatásairól. Horváth Szilárd kiemelte a közösségi összefogás és 
az önkormányzati szerepvállalás fontosságát abban, hogy gyermekeinknek visszaadjuk a való-
di gyermekkort, megóvva őket ezáltal az egyre korábban és egyre nagyobb számban jelentkező 
testi, lelki és mentális problémáktól.

KÁRPITOZÁS
felújítás egyedi bútorok készítése
exkluzív szövetválaszték

2084, Pilisszentiván, Szabadság út 113/b

06 20 251 3052

www.credostudio.hu
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Marika gyerekkorától kezdve szereti a növényeket, világ 
életében imádott virágot kapni. Szerencsére a férje is hason-
lóan gondolkodott, így nemcsak csodás példányokat vásárolt 
a feleségének, hanem rendszeresen látogatták az orchidea és 
bromélia kiállításokat is.

„Emlékszem, akkoriban még nem volt internetes jegy-
rendelés, órákat álltunk sorban a Vajdahunyadvárnál, mire 
bejutottunk a kiállításra. De sosem bántam meg, hiszen 
olyan csodálatos orchideákat láttunk, hogy az még egyszer 
ennyi várakozást is megért volna” – meséli Marika.

Marika sorsa ott, az egyik kiállításon meg is pecsételődött: 
csatlakozott a Magyar Orchidea Társasághoz, mert tagként 
nemcsak ingyen látogathatja a kiállításokat, de még a le-
bonyolításukban is segédkezhet. Ma már része a társaság 
elnökségének, de az első feladata az egyik őszi kiállítás díszí-
tése volt, platánlevelekből kellett girlandot fűzni: „Nem volt 
könnyű feladat a poros levelekkel, de a társaság nagyszerű 
volt, csupa olyan emberrel voltam körülvéve, aki élt-halt 
az orchideákért és persze rengeteget tudott a növényekről. 
Nagyon sokat tanultam tőlük és az első sikerélményeim 

is ezekre az időkre tehetők: a 2012-es Európai Orchidea 
Kongresszuson, a mai BOK csarnokban, már kiállíthattam  
a virágaimat is és azóta nem volt kiállítás, ahol ne szerepeltek 
volna a növényeim” – mondja.

A vérében van a virágápolás
A kiállítások számával egyenes arányban nőtt Marika 

virágainak a száma is. Soha nem vett részt tanfolyamon, 
nem tanulta hivatalosan, hogyan kell gondozni az egyes 
egyedeket, mégis valahogy ráérzett erre.

 „A régi orchideagyűjtőktől sok titkot, trükköt ellestem, 
és az internet nélkül is remekül elboldogultam. Egyikük 
szerint zöld ujjam van, ami annyit jelent, hogy ösztönösen 
érzem, hogyan kell ápolni a növényeket. Az eredeti élőhely 
ismerete nagyon fontos. Természetesen egy-egy különlege-
sebb példány beszerzésekor ma már a világhálón könnyű 
utánanézni az igényeinek, mi az, amire különösen figyelni 
kell. Előfordult, hogy annyira beleszerettem egy növénybe, 
hogy bár tudtam nem igazán nekem való, mégis megvettem. 
Volt, amit többször is, mert mondanom sem kell, hogy nem 

A VIRÁGOK KÖZÖTT 
teljesen kikapcsolódom

Vona Marika húsz éve gyűjtögeti a virágokat, zömében az orchideákat.  
Ma körülbelül 800 növény van az otthonában, közülük több díjnyertes egyed.
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sikerült elsőre, másodikra sem megtartani, de nem adom 
fel”  – magyarázza Marika.

Mára már a fajtaismeret, a tartási viszonyok tekintetében 
széleskörű ismeretekkel rendelkezik, részt vesz a hazai és a 
nemzetközi orchidea zsűrizésekben.

A kertben megszűnik az idő
A többszáz növény láttán nem kérdés, hogy a kertészke-

dés nem egyszerű hobbi Marika számára, 
hanem szenvedély.

„Azt szoktam mondani, hogy nem do-
hányzom, nem iszom, hanem virágokra 
költöm a pénzem. Mert azért az is hoz-
zátartozik a valósághoz, hogy ez nemcsak 
időt, energiát igényel, de pénzbe is kerül. 
Vannak olyan orchideák, amelyeket sok száz euróért árulnak. 
Ilyeneket én nem veszek, szabtam magamnak egy határt: 
nálam általában 50 euró a plafon, ennél drágábban nem 
vagyok hajlandó növényt venni, ez persze nem jelenti azt, 
hogy ne lennének különlegességeim, ritkaságaim... Általában 
a virágja alapján, érzelmi alapon választok, a hibrideket is 
ugyanúgy szeretem, mint a tisztafajokat.

Aki szereti a növényeket, talán tudja, megérti, milyen 
fantasztikus érzés a növények között lenni. A kertben megáll 
számomra az idő, órákat el tudok tölteni csak azzal, hogy 
nézegetem a virágokat. A gondozásuk nekem nem munka, 
hanem kikapcsolódás” – meséli Marika.

Üvegház a garázsnál
A több száz növény elhelyezése nem egyszerű feladat. 

Nyáron viszonylag könnyű dolga van Marikának, hiszen  
a legtöbb egyedet kiviszi a kertbe, ám hova teszi őket ősszel 
és télen?

„A házunk emeleti teraszát beüvegeztettük, ez volt a kezdet. 
Ott is sok növénynek jut hely, illetve hátul a garázslejárót 
építettük be üvegháznak. Öt évvel ezelőtt a férjemmel kezd-
tük el tervezni, szervezni, és már beszereztük a vasanyagot 
is. Ekkor azonban meghalt a férjem, így itt maradtunk  
a fiaimmal. Végül úgy döntöttünk a gyerekekkel, hogy 
megépíttetjük az üvegházat... Forrásként felhasználtuk a 
férjem után kapott özvegyi nyugdíjat is. Kezdetben ez nagyon 
megviselt, rettenetesen éreztem magam miatta, de ma már 
örömmel megyek hátra, mert tudom, hogy ez a férjemnek 
is fontos volt, ő is ezt szerette volna, és úgy tekintek rá, mint 
egy ajándékra”.

Marikáék már korábban napelemet telepítettek a házra, 
ez támogatja a hűtő-fűtő klíma és a ventillátorok munká-
ját. Az üvegházban pedig led-lámpával világítanak, hogy 
ezzel is csökkentsék a költségeket. A fiúk ezen kívül is 
sokat segítenek a növények körül. Marika könyvelőként, 
otthonról dolgozik, de ha nincs otthon – például legutóbb 
több napra Drezdába utazott a nemzetközi orchidea ki-
állításra – akkor a szintén virágmániás idősebb fia átveszi  

a teendőket, de a kisebb gyerek is besegít, 
ha szükséges. És természetesen a kiállí-
tásokra való szállításban is mindig részt 
vesznek.

„Nemrég jöttem haza Drezdából, ahol 
két növényem is díjat kapott. A néme-
tek alaposan meggondolják, mire adnak 

díjat, ezért különösen sokat jelent az arany és ezüst érem, 
amit nyertem. Nem az elismerés miatt csinálom, de per-
sze azért büszkeséggel tölt el, ha értékelik a munkámat.  
A Facebookra is szoktam fotókat feltenni, hátha másoknak is 
tetszenek a virágaim, de azért is, hogy megosszuk egymással  
a tapasztalatokat és arra is jó, hogy pontosan nyomon tudjam 
követni, melyik növény, mikor virágzott, mióta van nálam.

Amit nem árt tudni: így ápoljuk a növényeket
Természetesen nem hagyhattuk ki, hogy néhány ápolási 

tanácsot is kérjünk Marikától. Bár minden fajta más, és 
másfajta törődést is igényel, pár általános szabályt nem árt 
betartani.

„Az orchideák általában nem szeretik a túllocsolást, ér-
zékeny a gyökérzetük, nagyon hamar elrohad, ha sok vizet 
kap. Az öntözővíz szobahőmérsékletű legyen. Lakásban 
legjobban azt szeretik, ha az ablakpárkányon állnak, de  
a déli, tűző napot nem szeretik, mert megégeti a leveleiket. 
Nálam általában májustól októberig a kertben, félárnyékos 
helyen van a legtöbb példány. A lepkeorchideákat sosem 
teszem ki a kertbe. A virágzáshoz fontos, hogy a nappali és 
az éjszakai hőmérséklet között legalább 5-8 fok különbség 
legyen. Az orchideákat nem szükséges túlzottan tápoldatozni, 
tavaszi-nyári időszakban 2-3 hetente, de a tápoldat gyári 
előírt adagolásának csak fele mennyiséggel.”

Ha minden jól megy, Marika virágait a Helytörténeti 
Egyesület által szervezett Hobbikiállításon is megcsodálhatjuk 
június 16-22. között. 

Kovács Veronika

‚‚A kertben megáll számomra 
az idő, órákat el tudok tölteni 
csak azzal, hogy nézegetem a 

virágokat.”
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Könyvajánló a könyvtártól

„Ahhoz, hogy megértsük, hogyan alakul ki az olvasás utálata, érdemes végigvennünk, hogyan épül fel 
az olvasás szeretete.” A könyvből többek között megtudhatjuk, mit tehetünk azért, hogy felkeltsük a 
gyerekekben az olvasás iránti kedvet és azt is, hogy hogyan utálja meg az olvasást egy olyan gyerek, 
akinek kisgyermekkorában meséltek és ezzel jó példát mutattak.

Csudába a kütyükkel, elő az ötletekkel! Garantált, hogy nem fogsz unatkozni a könyvben szereplő, 
könnyen megvalósítható ötletek tárházában! Lehetsz a bent, szabadtéren vagy utazás közben, lesz 
mit tenni, játszani és alkotni.

Vass Dorotea: Olvasásmotiváció – Stratégiák az olvasóvá váláshoz 
óvodásokat és iskolásokat nevelő szülőknek és szakembereknek

Kris Hirschmann : 100 izgalmas és kreatív ötlet kütyük 
helyett! - Kapcsold ki!

Nádai Andrea, könyvtáros

Hálás szívvel mondunk köszönetet mindazoknak, akik Wippelhauser Zoltán temetésén 
megjelentek, együttérzésüket, részvétüket nyilvánították, ezzel a fájdalmunkat enyhítették.

A gyászoló Wippelhauser család
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Orvosi ügyelet, Tel.: 1830

MENTŐK 112

Vertikál Nonprofit Zrt.  
Tel.: 06 22 366 029
ugyfelszolgalat@vertikalzrt.hu

HULLADÉKSZÁLLÍTÁSI ÜGYF. SZOLG.

Richolm Erik
Tel.: 06 70 372 4022
polgarmester@pilisszentivan.hu

POLGÁRMESTER

Marlokné Somogyi Ildikó
alpolgarmester@pilisszentivan.hu

ALPOLGÁRMESTER

Dr. Peller György
Tel.: 06 70 314 6093
e-mail: jegyzo@pilisszentivan.hu

JEGYZŐSzabadság út 87.  
06 26 366 075, 
06 70 319 0695
konyvtar@pilisszentivan.hu 
Hétfő: Zárva
Kedd: 13-19 óra
Szerda: 9-16 óra
Csütörtök:15-19 óra
Péntek: 8-12 óra
és minden hónap első szombatján nyitva. 

KÖNYVTÁR

Óvoda utca 5. 
Tel.: 06 26 367 352
ovoda@pilisszentivan.hu

NÉMET NEMZETISÉGI ÓVODA

Szabadság u. 86.
Az épület látogatása és terembérlés 
előzetes egyeztetés alapján lehetséges. 
Tel.: 06 70 382 4801 
(hívható hétköznap 16:00 és 19:00 között)

TÁJHÁZ

József Attila u. 9.
A kiállítótér egyeztetést követően látogatható. 
Időpont egyeztetés (hívható hétköznap 9:00-16:00):
Frankhauser Péterné: 06 70 380 9559
Marlok Tamás: 06 20 519 8688

RÉGÉSZETI KIÁLLÍTÁS

József Attila u. 11.
A kiállítótér egyeztetést követően látogatható. 
Időpont egyeztetés (hívható hétköznap 9:00-16:00):
Kovács Zoltán: 06 20 373 2898
Csovics Balázs: 06 20 938 1514
Kovács István: 06 20 509 8125

BÁNYÁSZ EMLÉKHÁZ

Bányatelep 3.  
Molnárné Baranyai Renáta 
Tel.: 06 70 339 4993  
generaciokhaza@pilisszentivan.hu

GENERÁCIÓK HÁZA

Szabadság út 87.
Tel.: 06 30 634 2818
iskola@pilisszentivan.hu

PILISSZENTIVÁNI NÉMET NEMZETISÉGI 
ÁLTALÁNOS ISKOLA ÉS ALAPFOKÚ 
MŰVÉSZETI ISKOLA

Körzeti megbízott: Papik András, Tel.: 06 20 489 6705 

RENDŐRSÉG 112

Bodnár Ferenc, Tel.: 06 70 682 7370 

TELEPÜLÉSŐR

Pilisszentiváni Polgárőrség és Tűzoltó Egyesület 
Tel.: 06 20 960 5680 

TŰZOLTÓSÁG 112

Bencsik Mariann, Tel.: 06 70 319 5064 
Bóka-Páva Eszter, Tel.: 06 30 149 4992

VÉDŐNŐK

Tel.: 06 26 367 018 
Hétfő-Péntek: 8-18
Szombat: 8-12
Vasárnap: Zárva 

GYÓGYSZERTÁR

Tel.: 06 26 367 074 
Hétfő: 8-12, 12:30-16 
Kedd: 8-12, 12:30-14
Szerda: 8-12, 12:55-18 
Csütörtök: 8-12, 12:30-16 
Péntek: 8-12, 12:30-16 

POSTA

2084 Pilisszentiván, Szabadság út 85. 
06 26 367 322 
www.pilisszentivan.hu  
hivatal@pilisszentivan.hu 
Félfogadás:  
Hétfő: 13-16
Szerda:  7:30-12, 13-17
Péntek: 7:30-12

PILISSZENTIVÁN ÖNKORMÁNYZATA

Bejelenkezés: 06 26 367 988 
Dr. Szabó Ildikó  
Hétfő 8-14
Kedd 13-19  
Szerda 8-14 
Csütörtök változó 
Péntek 8-14 
Időpont foglalás szükséges!

FOGÁSZAT

IMPRESSZUM  
Bárdi Bálint, felelős szerkesztő, fotós
Dr. Kovács Veronika, szerkesztő
Marlok Dorottya, grafikus
Címlapfotó: Ifjú táncosok a Betelepülési 
Ünnepség után.
Következő lapzárta: 2025. május 25. 
Elérhetőségünk: pilisszentivaniujsag@gmail.com
A lap kiadója: 
Pilisszentiván Község Önkormányzata. 

Ha valaki rendelési időn kívül lesz rosszul, elsősorban 
a saját háziorvosát próbálja meg elérni. Ha ez nem 
lehetséges, akkor az éppen rendelő, illetve készenlétet tartó 
orvost kell megkeresni.

ORVOSI RENDELŐ

Dr. Bozóová Bernadett  
06 26 367 963
06 30 125 0705 
bozomed.kft@gmail.com 
Hétfő: 13-17 
Kedd: 8-12
Szerda: 13-17 
Csütörtök: 8-12
Péntek: (páros hét) 13-17 
(páratlan hét) 8-12

Dr. Gábeli Márta  
06 26 367 964
06 30 308 3100
 
Hétfő 8-12 
Kedd 13-17
Szerda 8-12 
Csütörtök 13-17 
Péntek: (páros hét) 8-12
(páratlan hét) 13-17

A biztonságos betegellátás érdekében a személyes orvos-
beteg találkozás előzetes időpont egyeztetést követően 
történik.

Pilisszentiván, Jóreménység u. 5. 

Dr. Nádor Emese foglalkozás egészségüggyel kapcsolatban 
továbbra is elérhető, hétfőnként 9-11 óra között, időpont 
egyeztetés alapján. Tel.: 06 20 942 0373

HIRDETÉSI LEHETŐSÉG 
A SZENTIVÁNI ÚJSÁGBAN

Hirdetési méretek és árak

Hirdetési méret Ár

Hirdetésmegrendelés: 
pilisszentivaniujsag@gmail.com

1/1
200 x 287 mm

40 000 Ft

1/2 
210 x 138 mm 

20 000 Ft

1/4 
95 x 138 mm vagy
68 x 200 mm

1/8 
35 x 200 mm

10 000 Ft

5 000 Ft

KÖZÉRDEKŰ INFORMÁCIÓK
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